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ریزش شاخص کل بورس
شاخص کل بورس باز هم بعد از دو روز صعودی وضعیت 

ریزشی به خود گرفت تا نشان دهد در بازار پول نیست. 
شاخص کل بورس در پایان معاملات دیروز با ریزش 
۱۰۶۶۷ واحدی مواجه شد، همان گونه که در تحلیل تکنیکال 
شاخص کل بیان کردیم بازار در یک کانال نزولی کوچک در 
دل کانال نزولی بزرگ ۶ ماه قرار گرفته است و اگر نتواند 
مقاومت ۲ میلیون و ۳۰ هزار واحد را به سمت بالا بشکند در 

همین کانال نزولی باقی خواهد ماند. 
البته در بازار سرمایه پول نبوده و ریسک های لحظه ای 
هم دلیل اصلی ریزش و نوسان در کانال نزولی نیست. ارزش 
معاملات خرد عدد ۳,۶۸۵ میلیارد تومان را به ثبت رسانده 
است که نسبت به میانگین هفتگی، کاهش قابل توجهی 
نداشته است، اما نسبت به میانگین ماهانه، ۶درصد کاهش 

داشته است. 
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج 
نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به ارزش 
۲,۱۳۴ میلیارد تومان را نشان می دهد. دیروز نیز روند خروج 
نقدینگی حقیقی برای دومین روز متوالی با ثبت رقم ۷۸۹ 
میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته بر 
شدت خروج هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده شده است. 

برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته 
گذشته حاکی از ۵۰۳ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی 
به این صندوق ها است. دیروز نیز با ورود ۱۱۹ میلیارد تومان 
نقدینگی حقیقی برای دومین روز متوالی به صندوق های 
درآمد ثابت، دریافت سود ثابت همچنان مورد استقبال 
حقیقی ها قرار دارد. در یک هفته گذشته شیب ورود به این 
صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه، در حال افزایش است. 
ارزش صف های خرید ۵۳ میلیارد تومان است که کاهش 
۳۲ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان 
می دهد. این در حالی است که ارزش صف های فروش با 
افزایش ۳۸ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در 

محدوده ۵۴۲ میلیارد تومان قرار دارد. 

پیشنهاد اختصاص »بن الکترونیکی« 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران اختصاص 
»بن الکترونیکی« به کارگران را پیشنهاد کرد و گفت: به جای 
پرداخت بن نقدی خواربار، به کارگران بن الکترونیکی مثل 
کالابرگ داده شود تا از طریق آن بتوانند مایحتاج و کالاهای 

اساسی خود را به قیمت سال قبل تهیه کنند. 
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در حال حاضر 
ماهانه به مردم یارانه  پرداخت می شود ولی در طرح کالابرگ 
الکترونیکی امتیازی درنظر گرفته و شرطی برای خانوارها 
گذاشته شده است که اگر ۵۰ درصد اعتبار یارانه خود را صرف 
خرید اقلام کالابرگ کنند، ۱۲۰ هزار تومان اعتبار بیشتر که 

همان یارانه تشویقی است، دریافت می کنند. 
نماینده کارگران در شورای عالی کار ادامه داد: ما این 
پیشنهاد را داریم که برای مجموعه کارگران هم چنین 
امتیازی درنظر گرفته و بن الکترونیکی داده شود، به این 
نحو که به جای پرداخت بن خواربار نقدی به کارگرآنکه با آن 
گوشت و مرغ و کالاهای مورد نیاز خود را به قیمت روز بازار 
تامین می کنند، مثل کالابرگ »بن الکترونیکی« تعلق گیرد 
تا مایحتاج و کالاهای اساسی خود را به نرخ پارسال تهیه و 

خریداری کنند. 
وی افزود: همچنین اعلام شود که اگر خانوارهای کارگری 
۵۰ درصد مبلغ بن الکترونیکی خود را به خرید ۱۱ قلم کالای 
اساسی در کالابرگ اختصاص دهند، از یارانه تشویقی ۱۲۰ 

هزار تومان بهره مند شوند. 
به گفته ابوی با عملی شدن این پیشنهاد کمک بزرگی به 
هزینه های سبد معیشت کارگران می شود و آنها به قیمت 
سال گذشته روغن، برنج، مرغ و گوشت و دیگر مایحتاج مورد 

نیازشان را خریداری می کنند. 

انار به ۲۱ کشور صادر شد
سال ۱۴۰۱ بیش از ۲۱ هزار و ۲۸۵ تن انار تازه به ارزش 
۸ میلیون و ۵۵۳ هزار و ۵۱۶ دلار به ۲۱ کشور صادر شد که 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد ۲۰ درصدی در وزن و ۱۲ درصدی 

در ارزش داشته است. 
سال ۱۴۰۱ بیش از ۲۱ هزار و ۲۸۵ تن انار تازه به ارزش 
۸ میلیون و ۵۵۳ هزار و ۵۱۶ دلار به ۲۱ کشور صادر شد که 
نسبت به سال ۱۴۰۰ رشد ۲۰ درصدی در وزن و ۱۲ درصدی 

در ارزش داشته است. 
بنا بر گزارش دفتر مطالعه، پایش و توسعه بازرگانی سازمان 
مرکزی تعاون روستایی ایران، پاکستان با خرید ۸ هزار و ۶۶ 
تن به ارزش ۳ میلیون و ۶۰۸ هزار و ۹۰۹ دلار مقصد اول 
صادرات انار ایران بود و بعد از آن عراق با خرید ۳ هزار و ۳۱۳ 
تن به ارزش یک میلیون و ۴۷۷ هزار و ۵۹۸ دلار، ارمنستان 
با ۴ هزار و ۹۲۲ تن به ارزش یک میلیون و ۱۹۸ هزار و ۵۶۰ 
دلار، ترکمنستان با ۲ هزار و ۱۴۳ تن به ارزش ۹۶۴ هزار و ۹۷ 
دلار، افغانستان با ۱. ۶۸ تن به ارزش ۴۷۲ هزار و ۴۶۶ دلار، 
کره جنوبی با ۴۹۸ تن به ارزش ۲۲۴ هزار و ۱۴۵ دلار، روسیه 
با ۴۱۶ تن به ارزش ۲۱۲ هزار و ۹۹۲ دلار، قطر با ۲۵۷ تن 
به ارزش ۱۱۹ هزار و ۸۷ دلار، امارات با ۲۱۶ تن به ارزش ۹۸ 
هزار و ۷۰۴ دلار و بلاروس با ۹۶ تن به ارزش ۴۳ هزار و ۵۲۴ 
دلار به ترتیب در جایگاه دوم تا دهم مقاصد صادراتی انار ایران 

در سال ۱۴۰۱ بودند. 
عمان با ۷۴. ۳ تن به ارزش ۳۳ هزار و ۷۰۲ دلار، هلند با 
۶۰ تن به ارزش ۲۷ هزار و ۲۰ دلار، گرجستان با ۵۹. ۲ تن 
به ارزش ۲۶ هزار و ۶۴۴ دلار، مالزی با ۳۰. ۲ تن به ارزش 
۱۳ هزار و ۵۸۳ دلار، کانادا با ۲۲ تن به ارزش ۹ هزار و 
۱۹۴ دلار، کویت با ۹ تن به ارزش هفت هزار و ۳۲۰ دلار، 
سریلانکا با ۱۳. ۵ تن به ارزش ۶ هزار و ۶۶ دلار، قزاقستان 
با ۱۲. ۷ تن به ارزش پنج هزار و ۶۶۸ دلار، آلمان با ۶. ۵ 
تن به ارزش دو هزار و ۹۳۹ دلار، سوئد با ۷۳۲ کیلوگرم به 
ارزش ۷۳۲ دلار و بحرین با ۶۹۰ کیلوگرم به ارزش ۵۶۷ 
دلار مقاصد یازدهم تا بیست و یکم انار صادراتی ایران در 

سال ۱۴۰۱ بودند. 
گفتنی است در ۶ ماه نخست امسال هم ۳۴۷ تن انار به 
ارزش ۱۵۴ هزار و ۹۱۱ دلار به ترتیب به ۶ کشور عراق، 

پاکستان، کویت، ترکمنستان، امارات و عمان صادر شد. 

کــوتاه

نظر وزیر صمت درباره انتخابات 
اتاق بازرگانی

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
حداقل ۱۷ درصد تولید ناخالص داخلی کشور 
مربوط به اصناف است، گفت: نظر ما درباره انتخابات 
اتاق بازرگانی همان چیزی است که شورای عالی 
نظارت اعلام کرده است.  عباس علی آبادی در 
رویداد تجهیز و یکپارچه سازی واحدهای بازرسی 
و نظارت اتاق های اصناف کشور، اظهار کرد: بیش 
از سه میلیون واحد صنفی در قالب ۲۸۰۰ رسته 
صنفی در کشور فعال هستند. همچنین هشت 
میلیون نفر در واحدهای صنفی شاغل هستند که 
می توان گفت با اعضای خانواده شان در حدود ۳۰ 
میلیون نفر از جمعیت کشور را تشکیل می دهند. 

وی با بیان اینکه رونق تولید با توسعه بازار و 
افزایش فعالیت اصناف اتفاق می افتد و به همین 
دلیل واحدهای صنفی مهم ترین نقش را در اقتصاد 
کشور بر عهده دارند، تصریح کرد: تولید شامل سه 
بخش نوآوری، اجرا و بازار است و بر همین اساس 
تاکید می شود که رونق تولید از بازار نشات می گیرد.  
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت ۱۷ درصد 
تولید ناخالص داخلی کشور متعلق به اصناف است 

و گستره جغرافیایی وسیعی را در بر می گیرند. 
علی آبادی با بیان اینکه تشکیل واحدهای 
بازرسی برای بررسی عملکرد واحد صنفی لازم 
است، اما نیاز به تبیین دارد تا اشتباه برداشت 
نشود، تصریح کرد: کاسب دوست خدا است و 
احترامش بالا است، اما عده ای هم هستند که سعی 
می کنند وجهه اصناف خراب شود. بنابراین کسبه 
باید حواسشان باشد.  وی با بیان اینکه هدف ما 
این است در جامعه آرامش ایجاد کنیم، گفت: 
بی انضباطی در بازار باعث تحریک کنترل بازار 
و در نهایت سرکوب قیمت می شود و این انگیزه 
را برای تولید کم می کند، اما شیوه های نظارتی 
اتاق اصناف کمک می کند به این نقطه نرسیم. 
البته تولید و تجارت از هم جدا نیستند. اصناف در 
تولید و ایجاد شغل نقش کلیدی دارند و محرک 
تولید هستند و برای رونق و توسعه تولید، باید 
بازار توسعه یابد.  وزیر صمت در ادامه گفت: عده ای 
تلاش می کنند از تکانه های موقتی، سودهای بزرگ 
ببرند، گرچه این پول ها حلال نیست و اصناف باید 
از این موضوع جلوگیری کنند. البته من خیلی 
معتقد به سیاست های نظارتی پلیسی نیستم و 
معتقدم باید آب از چشمه درست شود، اما این به 
این معنا نیست که نظارت در بازار نباشد. مردم باید 
حس اطمینان کنند و با دیدن همین ماشین های 
نظارتی در سطح بازار هم این حس به مردم دست 
می دهد. البته کار دست مردم است و می توانند 
تخلفات را گزارش دهند. البته اگر مردم تخلفات را 
ندیدند، کار نباید از چشم ناظران دور بماند که این 
کار با استفاده از سامانه ها انجام می شود.  این مقام 
مسئول همچنین در حاشیه این مراسم در جمع 
خبرنگاران گفت: ۵۵۰ خودرو جدید برای بازرسی 
به بازار کشور اضافه شد که با در نظر گرفتن ۱۵۰ 
خودرو که از قبل داشتند تعداد آنها به ۷۰۰ خودرو 
افزایش یافت. این خودروها به سیستم های ناوبری 
مجهز و قابل پیگیری هستند و مزیت هایی را در 
مقایسه بازرسی هایی که در گذشته توسط اصناف 
انجام می شد خواهند داشت.  وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه با اجرای این طرح دست 
افرادی که از تکانه های اقتصادی و بازار به دنبال 
سوءاستفاده و سودجویی هستند را کوتاه می کنیم، 
تصریح کرد: بر اساس سامانه هایی که برای دریافت 
گزارش های مردمی مانند ۱۲۴ در کشور وجود 
دارند، افراد می توانند گزارش های خود را در این 
زمینه ارائه کنند تا خود اصناف برای بررسی و 
اقدامات قانونی در آنجا حضور یابند.  علی آبادی در 
ارتباط با اجرای طرح سامانه های فروشگاهی نیز 
اظهار کرد: کالا از زمانی که تولید می شود تا به بازار 
می آید تحت نظارت قرار می گیرد، اما در فاصله انبار 
تا فروشگاه نواقصی وجود داشت که در حال برطرف 

شدن است. 

خبــر
تنش آبی در کشور وجود ندارد

سخنگوی صنعت آب با اشاره به اینکه تنش 
آبی در کشور وجود ندارد، گفت: به طور مستمر 
پایش های آبی در هر استان صورت می گیرد تا 
دچار تنش آبی نشویم.  عیسی بزرگ زاده سخنگوی 
صنعت آب در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه 
پایش هایی صورت می گیرد که برآورد تولید و 
مصرف آب در هر استان را پیش بینی می کند 
تا دچار تنش آبی نشویم، گفت: برای تشخیص 
شهرهای دچار تنش آبی هر ساله تعداد زیادی از 
شهرهای کشور را که نزدیک به هزار شهر می شوند 
را پایش می کنیم.  وی ادامه داد: با پایش های صورت 
گرفته در افق پیش رو برآوردهای مصرف هر استان 
صورت می گیرد که در ماه های آینده تولید و مصرف 

آب هر استان چقدر است و موازنه ایجاد می کنند. 
بزرگ زاده با اشاره به اینکه، در صورتی که برای 
استانی شاهد موازنه تولید و مصرف آب نباشیم باید 
به دنبال راه حلی برای این مشکل باشیم توضیح 
داد: در صورتی که مصرف آب از تولید آن پیشی 
بگیرد یعنی در ماه های آینده موازنه منفی است 
و باید به فکر رفع مشکل بود که معمولاً بسیاری 
از شهرها با اقدامات ساده تنش آبی که دارند رفع 
می شود. به عنوان مثال با دو کیلومتر لوله گذاری، 
تعویض تجهیزات پمپ و یا ایجاد اضافه حجمی 
از طریق مخزن کوچکی می توان از تنش آبی در 
برخی از شهرها جلوگیری کرد.  به گفته سخنگوی 
صنعت آب: معمولاً ۷۰ تا ۸۰ شهر معمولاً مشمول 
پایش های دقیق تر ما می شوند که دقیق تر مورد 
برسی قرار گرفته و پروژه های مهم تر و طولانی 

مدت تری را برای آنها در نظر گرفته می شود. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: بحران انرژی در سراسر 
جهان باعث شده تا دولتمردان در عرصه حاکمیتی، در اندیشه 
اتخاذ سیاست گذاری های مطلوب به منظور حل این معضل 
باشند. ایران با وجود در اختیار داشتن منابع غنی انرژی همچنان 
از ناترازی انرژی در حوزه های مختلف رنج می برد. بدیهی است 
فراهم ساختن پیشران ها و زیرساخت های مناسب برای تولید و 
فرآوری مناسب انرژی در کشور با توجه به منابع غنی انرژی در 
قالب های مختلف و همچنین استفاده مناسب از تجدیدپذیرها 
از جمله راهکارهای برون رفت از بحران های مختلف در حوزه 
اقتصادی قلمداد می شود که هر یک از بخش های مختلف 
اقتصادی سهم موثری در رفع آن دارند. کارشناسان در سطوح 
مختلف بر این باور هستند که بهینه سازی مصرف انرژی و نظارت 
مطلوب در اختیار گذاشتن سوخت به بنگاه های اقتصادی تا 
تولید نهایی و تاکید بر ممانعت از خام فروشی و فرآوری مواد 
خام نفتی و... از جمله شاخص های مهم در پیشرفت و پایداری 
اقتصادی با بهره گرفتن از حوزه انرژی خواهد بود. بدیهی است 
این مهم با توجه به منابع غنی انرژی طبیعی مانند باد، خورشید 
و سایر تجدیدپذیرها و همچنین منابع غنی نفت و گاز و... 
چنانچه با مدیریت بهینه و توجه به فرآیند بازمهندسی در عرصه 

حکمرانی انرژی همراه باشد، دشوار نخواهد بود. 

   بهینه سازی مصرف انرژی، شرط رونق تولید 
رمضانعلی سنگدوینی، عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی در این باره به »آرمان ملی« گفت: استفاده از 
تمام ظرفیت های دولتی و غیردولتی در راستای تحقق بیانات 
مقام معظم رهبری جهت تحقق شعار سال جاری، از جمله 
پارامترهایی است که باید سرلوحه تمام فعالان اقتصادی در 
تمام حوزه ها قرار گیرد تا علاوه بر افزایش تولید، باعث حرکت 

در مسیر توسعه و تعالی اقتصادی نیز شود. 
او ادامه داد: در حوزه انرژی قطعاً مهم ترین موضوع در کشور 
ما بحث »بهینه سازی مصرف انرژی« است که با توجه به اینکه 
ایران در بین کشورهای جهان میزان مصرف انرژی بالایی 
در تمام بخش ها دارد، باید سرلوحه همگان اعم از مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان قرار گیرد، بدیهی است در این زمینه 
فرهنگسازی مناسب علاوه بر اقدامات اجرایی و فنی، نقش 

مهمی در رسیدن به برنامه های از پیش تعیین شده دارد. 
این نماینده مجلس اضافه کرد: مهم ترین موضوع در برنامه 
هفتم توسعه و در راستای عملیاتی ساختن منویات مقام معظم 
رهبری، جلوگیری از صادرات مواد خام نفتی و فرآوری آن در 
کشور است، در حقیقت بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری 
این یک تکلیف عمومی برای کشور است تا از صادرات مواد خام 
جلوگیری کنیم تا با معضلات ناترازی انرژی و همچنین اضطرار 
بر قطع گاز، برق و... به ویژه برای صنایع و توقف کوتاه مدت خط 

تولید مواجه نشویم. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: بخش خصوصی در 
حال حاضر از ظرفیت های مطلوبی برای فعالیت در بخش انرژی 
و فرآوری بهینه انرژی برخوردار است و چنانچه مایل به مهار 
تورم و رونق تولید در این حوزه باشیم می توانیم علاوه بر تولید 
داخلی نگاهی به صادرات انرژی، البته به صورت فرآوری شده 

داشته باشیم تا از شرایط دشوار اقتصاد خارج شویم. 
او قطع شدن گاز یا برق برای صنایع را ناشی از مصرف 
غیربهینه انرژی و یا عدم به کارگیری ظرفیت های موجود 
ذکر و بیان کرد: بر اساس برنامه تکلیف شده ۱ میلیون و ۲۸۵ 
هزار بشکه در برنامه های پیش بینی شده، بهینه سازی مصرف 
سوخت صورت گیرد، اما در حال حاضر بسیار از رقم ذکر شده 
فاصله داریم و هر سال تابستان مجبور به سهمیه بندی برق 
صنایع و قطع برق آنها و در زمستان هم با سهمیه بندی گاز آنها و 
توقف نوبت بندی خط تولید صنایع در حوزه های مختلف مواجه 
هستیم که با سیاست های رونق تولید و... هماهنگ نیست و 
در حقیقت این رویکرد برای تولید و قرار گرفتن بر مدار رونق 

مطلوب نیست. 
او بهینه سازی مصرف سوخت را عاملی برای بهبود تولید 
و معیشت مردم دانست و افزود: افزایش سرمایه گذاری در 
حوزه های مختلف انرژی به منظور ممانعت از خام فروش و 
فرآوری کردن فرآورده های نفتی می تواند ارزآوری بیشتر و 
افزایش سرمایه گذاری در کشور را به ارمغان آورد و در نتیجه 
چرخ تولید بهتر و سریعتر بچرخد، قطعاً در این مسیر فقط نباید 
به دستور اکتفا کرد و از مردم درخواست کرد که کمتر مصرف 
کنند، بلکه باید سیاست گذاری های صورت گرفته در این زمینه 

عملیاتی شود و بستر مناسب برای این منظور فراهم شود. 

   فرهنگسازی رکن اصلی رشد صنعت انرژی 
سنگدوینی، فرهنگسازی را مناسب ترین راه برای کاهش 
مصرف ذکر کرد و افزود: اهمیت بهینه سازی مصرف انرژی 
به قدری زیادی است که دولت مکلف به راه اندازی سازمانی 
تحت همین عنوان ذیل ریاست جمهوری شده است تا بتواند 
این مهم را عملیاتی کند. در حال حاضر میزان مصرف بنزین 
در کشور با نرخی برابر با حدود ۹۰ میلیون لیتر در روز بسیار 
فراتر از استانداردهای جهانی است و برنامه ریزی احتمالی برای 
واردات بنزین در حالی که خود تولیدکننده برتر این محصول 

است، مطلوبیتی ندارد. 
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس توضیح داد: چرخه 
نامناسب تولید و مصرف انرژی در کشور به اقتصاد، در مجموع 
ضربه وارد می کند و در نهایت به آسیب وارد شدن به سفره 
معیشت خانواده ها می شود، قطعاً افزایش تولید ارتباط 
مستقیمی با تراز انرژی در کشور و تامین انرژی اعم از برق، گاز، 
گازوئیل در بخش حمل و نقل و... دارد، بنابراین جهت مواجهه 
با افزایش نرخ تورم در کشور باید زیرساخت های مختلف در 
حوزه های گوناگون را تقویت کنیم تا مشکلاتی که گریبانگیر 
کشور است را شناسایی و حل کنیم تا از اتلاف سرمایه های ملی 
در قالب انرژی و... جلوگیری کنیم، در غیراینصورت شرایط 

دشواری برای فعالان اقتصادی و مردم عادی ایجاد می شود. 

   استفاده بهینه از ظرفیت های بخش خصوصی 
این نماینده مجلس افزایش مشارکت مردم در روند تولید و 
مصرف بهینه را مهم ارزیابی و خاطرنشان کرد: یقینا مهار تورم و 
افزایش تولید و سرمایه گذاری با استعانت از ظرفیت های مناسب 
در بخش خصوصی ممکن می شود و رهبر معظم انقلاب نیز با 
توجه به این مهم همواره بر استفاده از توانمندی های دانش 
بنیان ها و استارتاپ ها و بخش خصوصی تاکید کرده اند، از این 
رو چنانچه این امر به آن به شکل واقعی پرداخته شود قطعاً 

دست یافتن به اهدافی که در برنامه های توسعه به آن اشاره 
شده که مهار تورم و رشد تولید نیز از جمله آنهاست، از دسترس 

دور نخواهد بود. 

   تولید خودرهای با کیفیت و برقی 
او تولید خودروهای با کیفیت در کشور با توجه به شاخص 
کم مصرف بودن آن در این زمینه موثر دانست و گفت: در بحث 
خودروسازی باید در مسیر کاهش مصرف بیشتر حرکت کنیم و 
به تدریج به سمت خودروهای برقی با رعایت شاخص کم مصرف 
بودن حرکت کنیم چرا که علاوه بر کاهش مصرف انرژی به ویژه 
بنزین و... نقش دارد، سهم بسزایی در کمتر شدن میزان آلودگی 

هوا و تبعات منفی آن نیز خواهد داشت. 

   مدیریت صحیح مصرف راهگشای بحران انرژی 
بر اساس این گزارش، پرویز محمدنژاد، نماینده مجلس نیز با 
اشاره به تراز منفی تولید برق در کشور، افزود: از سنوات گذشته 
با تراز منفی ۱۰ هزار مگاواتی مواجه هستیم که به ویژه در ایام 

تابستان به عنوان پیک مصرف بیشتر مشهود است. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
تولید سالانه برق قابلیت جبران تراز منفی را ندارد، تصریح کرد: 
سالانه با فروش انشعابات جدید مواجه هستیم و لذا افزایش 
سالانه مصرف برق داریم و این تراز منفی موجب خاموشی 
می شود، اما با همکاری وزارت نیرو و کمیسیون انرژی مجلس، 
۱۴۰ مورد فعالیت برای کنترل و مدیریت مصرف برق طراحی 

شده که ۴۰ مورد فعالیت بیشتر از سال گذشته است. 

   جبران تراز منفی با ساخت نیروگاه جدید 
محمدنژاد یکی از فعالیت های وزارت نیرو را تولید برق 
دانست و گفت: ۷۲۰۰ مگاوات نیروگاه جدید را امسال وارد مدار 
می کنیم که بخشی از تراز منفی را جبران می کند، زیرا سالانه 
حدود ۳۵۰۰ تا ۴۰۰۰ مگاوات مصرف جدید داریم و قطعا 
وزارت نیرو و کمیسیون انرژی و کمیته نیرو تا چند سال آینده 

می توانند تراز منفی برق را جبران کنند. 
همچنین بر لزوم جبران تراز منفی انرژی در کشور اعم از برق 
و گاز تاکید و اضافه کرد: باید کنار تولید انرژی، مدیریت مصرف 
و استفاده بهینه از انرژی را در دستور کار قرار دهیم. نماینده 
لنگرود در مجلس، با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم در برقراری 
روابط با همسایگان و کشور های منطقه و فرامنطقه، اضافه کرد: 
در سفر اخیر کارشناسان وزارت نیرو و اعضای کمیسیون انرژی 
به کشور عراق، تفاهم نامه های خوبی در بخش آب های مرزی 

دو کشور به امضا رسید. 

»آرمان ملی« به بررسی راه های برون رفت از بحران انرژی در کشور می پردازد 

بحرانی که با دستور حل نمی شود 
   حل ناترازی در گرو مدیریت مطلوب در حوزه انرژی 

در شرایطی در هفته ها و ماه های اخیر برخی مردم و حتی 
نمایندگان انتقاداتی درباره سخت گیری  شبکه بانکی برای 
اعطای تسهیلات خرد مطرح کرده اند، رئیس کل بانک مرکزی 
نیز با اشاره به این مسأله که کمترین نسبت مطالبات غیرجاری 
به کل تسهیلات پرداختی )NPL( مربوط به تسهیلات خرد 
است، تاکید کرد که با توجه به این مسأله، نیازی نیست که 
در پرداخت این تسهیلات به مردم سختگیری صورت بگیرد. 
به گزارش ایسنا، سختگیری نظام بانکی در اعطای 
تسهیلات خرد به مردم که غالبا خود را در اعتبارسنجی ها 
و دریافت تضامین متعدد نشان می دهد سبب شده انتقادات 
برخی مسئولان، نمایندگان مجلس و مردم را به همراه داشته 
باشد.  البته بانک مرکزی و مسئولان آن در ماه های گذشته 
بارها بر ضرورت تسهیل پراخت این تسهیلات تاکید کرده 
بودند، اما به نظر می رسد همچنان مشکلاتی در این راه 
وجود دارد. به عنوان مثال، محمدرضا فرزین - رئیس کل 
بانک مرکزی - ابتدای تیر ماه در پاسخ به سوال ایسنا درباره 
سخت گیری برخی بانک ها برای اعطای تسهیلات خرد در 
زمینه تضامین بانکی، اظهار کرد: تسهیلات خرد بیشتر از یک 
ضامن احتیاج ندارد البته در هفته های گذشته گزارش هایی 
به دست ما رسید که نشان می داد برخی از بانک ها بیش از 
دو تا سه ضامن از متقاضیان دریافت می کنند، بنابراین ما با 
قاطعیت اعلام می کنیم که هیچ بانکی حق ندارد بیشتر از یک 

ضامن برای اعطای تسهیلات خرد به مردم طلب کند. 
وی افزود: البته در این میان ممکن است برخی از بانک ها 
در زمینه اعتبارسنجی متقاضیان با مشکلاتی مواجه شوند و 
به همین دلیل بیشتر از یک ضامن از او طلب کنند اما بانک ها 

نباید این کار را بکنند و اگر بتوانیم موسسات تضمینی را 
توسعه دهیم و یک موسسه تضمین ایجاد کنیم که کار وثیقه 
را انجام دهد، دیگر نیازی به ضامن نیست. اما در این میان به 
نظر می رسد مشکل اعطای تسهیلات خرد همچنان ادامه دارد 
و برخی نمایندگان در هفته ها و ماه های گذشته در این باره 

اظهاراتی مطرح کرده اند. 
همچنین بهروز محبی نجم آبادی - عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس - بر داشتن نگاه ویژه وزارت اقتصاد بر اعطای 
تسهیلات خرد به مردم تاکید کرد و گفت: مردم رونق تورمی 
را به رکود غیرتورمی ترجیح می دهند. مردم حاضر هستند 
تورم باشد اما رونق وجود داشته باشد. متاسفانه بانک ها ارائه 
تسهیلات خرد را محدود کردند. ما امیدوار هستیم و مطالبه 
داریم که وزیر اقتصاد توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد. 
حجت الاسلام سید جواد حسینی کیا - عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس - هم هفته گذشته در تذکری شفاهی 
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بانک ها 
نسبت به اعطای وام و تسهیلات خرد و تسهیلات فرزندآوری 
به تکالیف خود عمل نمی کنند و مرتبا اعلام می کنند که سایت 
بسته است این موضوع منجر به نارضایتی اجتماعی شده است. 
انتظار می رود کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به 

این موضوع ورود پیدا کند. 
در همین راستا روز گذشته فرزین نیز برای چندمین بار در 
جمع بانکی ها بر این موضوع تاکید کند که وضعیت بازپرداخت 
تسیهلات خرد از سوی مردم مناسب بوده و نیازی نیست که 
بانک ها برای پرداخت چند صد میلیون تومان تسهیلات خرد 
به مردم، سخت گیری کنند. وی در این باره گفت: یکی از 

مشکلات مان در تسهیلات خرد مشکل مرجعه است مراجعه 
مستمر و به دلیل سختگیری هایی هم که ممکن است صورت 
گیرد افراد ممکن است چندین بار به شعب بانکی برای دریافت 
تسهیلات خرد مراجعه کنند، اما در شرایطی که ابزارهای نوین 
و فناوری می تواند باعث کاهش مراجعه مردم شود، باید از آن 

استفاده کرد. 
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، یکی دیگر از مسائل در 
اعطای تسهیلات خرد، اعتبارسنجی و دریافت ضامن های 
متعدد است و همان طور که مشاهده می کنید مردم از نظام 
بانکی به همین دلیل انتقاد می کنند. اما با توجه به اینکه 
کمترین نسبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات پرداختی 
)NPL( مربوط به تسهیلات خرد است بانک ها می توانند تا حد 
امکان در دریافت تضامین و اعتبار سنجی با مشتریان همکاری 
کنند. فرزین اظهار کرد که نظام بانکی به دلیل اینکه بار اصلی 
تامین مالی کشور را بر عهده دارد تحت فشار است. همچنین 
موضوع تامین مالی خرد و قرض الحسنه هم به صورت تکلیفی 
و هم غیر تکلیفی مسئولیت شبکه بانکی را در حوزه اقتصاد 
سنگین تر می کند، اما تاکید ما بر پرداخت این تسهیلات به 
مردم در کمترین زمان و با بیش ترین رضایت است. وی تاکید 
کرد که استفاده از ابزارهای الکترونیک مانند سفته الکترونیک 
می تواند در این زمینه برای بانک ها و مشتریان راهگشا باشد 
و امیدواریم استفاده از این ابزارها به همه بانک ها و مشتریان 
تسری پیدا کند. البته امروزه هجمه ها و تخریب ها به شبکه 
بانکی بسیار زیاد است و با توجه به مسئولیت سنگین شبکه 
بانکی این فضا ناعادلانه است و باید خدمات ارزنده شبکه بانکی 

به اقتصاد کشور و آحاد جامعه نیز بازگو شود. 

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد

تسهیل پرداخت وام های خرد به مردم


